
وارد دنياي بازي كه مي ش�ود انگار ارتباطش با 
همه دنياي پيرامون قطع و نبض زمان از دستش 
خارج مي ش�ود. مرحله به مرحله جلو مي رود و 
براي رس�يدن به مرحله بعدي حاضر اس�ت هر 
قيمتي را بپردازد؛ اين حكايت 23 ميليون گيمر 
ايراني اس�ت كه روزانه بين 80 تا 144 دقيقه از 
عمرشان را پاي بازي هاي رايانه اي مي گذارند و 
با بازي هايي همچون كلش باعث خروج روزانه 50 
ميليون تومان ارز از كشور مي شوند، اما حكايت 
اين آس�يب ها به همين جا منتهي نمي ش�ود و 
آنگونه كه برخي كارشناسان مي گويند ولنگاري 
فرهنگي به بازي هاي داخلي هم رس�وخ كرده 
است. بي س�وادي والدين و مسئولان از يك سو 
و باز ش�دن پ�اي آقازاده ه�ا و ژن ه�اي برتر به 
حوزه بازي س�ازي از س�وي ديگر موجب شده 
ت�ا وام ه�اي ميلياردي ب�ه برخي ش�ركت هاي 
بازي ساز ايراني با پشتوانه هاي خاص تعلق گيرد 
و برخي ديگر از كمترين حمايتي محروم بمانند. 
بخشي از هويت افراد در خلال بازي شكل مي گيرد. 
در اين ميان تأثيرگذاري بازي هاي رايانه اي بسيار 
جدي تر است؛ چراكه در اين بازي ها فرد مي تواند 
تخيل خ��ود را عينيت بخش��د و خ��ود را در نقش 
يك قهرمان، فرمانده، پادشاه ببيند و حكمفرمايي 
كند. بر اين اساس حوزه بازي و بازي هاي رايانه اي 
يك��ي از مهم ترين حوزه هايي اس��ت ك��ه نيازمند 
ورود جدي و نظارتي ضابطه مند از سوي نهادهاي 
فرهنگي همچون مجلس و ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي اس��ت. با اين وجود اگر سري به كافه بازار 
و فروش��گاه هاي عرضه بازي ه��اي رايانه اي تلفن 
همراه بزنيد با ولنگاري فرهنگ��ي جدي در حوزه 
بازي ه��اي رايانه اي حتي انواع توليد داخلي ش��ان 

مواجه مي شويد. 
  نگراني از بازي هاي زرد ايراني

بابك كرباسي، كارشناس و توليد كننده بازي هاي 
رايانه اي معتقد اس��ت بازي ه��اي رايانه اي و تلفن 
همراه به »پستانك« و »آب نباتي« براي ساكت تر 
ش��دن فرزندان تبديل ش��ده و برخ��ي از والدين 
نمي دانن��د در بازي هاي رايانه اي چه خبر اس��ت. 
به گفته وي برخ��ي از صهيونيس��ت هاي يهودي 
كمپاني بزرگ  بازي سازي ايجاد كردند و اين بازي ها 
به بازار ايران مي آي��د.  از نگاه كرباس��ي كم كم به 

جايي رس��يده ايم كه خيلي نبايد نگران بازي هاي 
خارجي باشيم، بلكه دو س��ال است كه بايد مراقب 
توليد داخلي باشيم تا از بابت آنها فرزندانمان ضربه 
نخورند و اگر در حوزه صادرات برويم، شايد بعضي 
از كشورها حتي واردات برخي از بازي هاي رايانه اي 

ايراني را ممنوع كنند!
وي با اش��اره به حجم بازي هاي رايگان توليد شده 
ب��راي نوجوانان مي افزاي��د: بازي هايي ب��ا ادبياتي 
مانند »لات و داداش مش��تي« يا بازي رايانه اي كه 
مي گويد »مافياي خ��ود را بس��از و حرفه اي ترين 

آدم ها را استخدام كن و بايد ثابت كني قوي ترين فرد 
مافياي اين شهر هستي« در كشور توليد شده است.  
كرباسي با اشاره به تنوع گسترده بازي ها و محتواي 
نامناسب آنها به بازي ديگري اشاره مي كند؛ داستان 
بازي از اين قرار است كه يك لوتي با جمعي نالوتي 
درگير مي ش��ود و آنها را مي زنند.  اين كارشناس با 
انتقاد از محتواي نامناس��ب بازي هاي توليد داخل 
تأكيد مي كند: فارغ از بازي هاي وارداتي يكي جلوي 

اين بازي داخلي زرد ايراني را بگيرد. 
كرباسي تصريح مي كند: تا سن 15 سالگي بچه ها 

نبايد گوشي هوشمند داشته باش��ند، اما در حال 
حاضر بازي آنلاين با رده بندي »3+« سال در ايران 
وجود دارد؛ مگر كودك س��ه س��اله مي تواند وارد 

اينترنت بشود؟
وي مي افزايد: شما در »كافه بازار« حداكثر 15 درصد 
بازي ها با رده بندي هس��تند و بنياد ملي بازي هاي 
رايانه اي نيز مي گويد »من نمي توانم جلوي آنها را 

بگيرم؛ چراكه تعداد بازي ها خيلي زياد است.« 
  وام 14 ميلياردي به ژني برتر براي تجارت 

»بازي«
آنطور كه محمد جواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات 
گفته است سال گذشته 10 ميليارد تومان به صنعت 
بازي سازي ايران وام داده اند و امسال و سال آينده 
هم پرداخت چنين وامي در دس��تور كار است، اما 
ظاهراً اين وام شامل حال هر بازي سازي نمي شود.  
كرباسي با اشاره به گردش مالي بازي هاي رايانه اي 
مي گويد: براس��اس آمار دولت، ب��ازي »كلش آف 
كلنز« در سال 94 و نيمه سال 95، در ايران روزانه 
50 ميليون تومان درآمد داش��ته اس��ت؛ حالا اين 
پرسش مطرح است كه چه كسي مجوز داده است 
تا بازي هاي خارجي به شبكه شتاب ما وصل شوند 
و شركت هايي بازي ها را ترجمه كرده و ارزش ريالي 

بگيرند و ارز خارج كنند؟
به گفته وي بزرگ ترين شركتي كه در ايران اين كار 
را مي كند متعلق به يكي از آقازاده هاست كه دولت 
سال گذشته 14 ميليارد تومان وام به اين شركت 
داده است. اين بازي ساز تصريح مي كند:  بنده براي 
تحقيق از اين شركت ها رفتم و ديدم نصف آقازاده ها 

در آنها هستند. 
»م��ا از س��ال 1400 به بع��د ادب و آرام��ش را در 
خانواده هاي ايران��ي نمي بينيم و س��ونامي مرگ 
اخلاقي همراه اين بازي ها به كش��ور مي آيد«؛  اين 
را كرباسي مي گويد و مي افزايد: صنعت بازي سازي، 
صنعت تخصصي و بالادس��تي اس��ت و نمي تواند 
توس��ط بخش خصوصي كنترل ش��ود. از نگاه وي 
واردات بازي هاي رايانه اي به خصوص روي موبايل ها 
و وصل بودن به شبكه بانكي كش��ور، خروج ارز از 
كش��ور، به هم زدن رقابت كف ب��ازار و تغيير ذائقه 
مصرف كننده ه��ا از جمل��ه مواردي اس��ت كه اگر 
اصلاح نش��ود با چالش هاي جدي در نس��ل آينده 

مواجه خواهيم بود.
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وام 14 ميلياردي به ژن های برتر براي تجارت با »بازي«
نفوذ ولنگاري فرهنگي در حوزه بازي هاي رايانه اي

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* توييت هاي واكنشي در مورد معترضين به عزاداري در محرم:
1- نزديك محرمه، داستان هميشگى بعضيا: يه همسايه بهايى دارن، 
كه الهه همه خوبي هاست و در مقابل يه همسايه دارن فاسق و فاجر كه 

محرم هيئت برپا ميكنه!
2- پولايى كه خرج سفر به آنتاليا و تايلند و... ميشه، خرج انواع جشن 
و پارتى ميشه،  به كسى مربوط نيست! ولى به همه مربوطه يكى دلش 

ميخواد هيئت بگيره!
3- ما حواسمون هست، بعضيا نه دلسوز امام حسين هستن،  نه دلسوز 
جامعه، »فى قلوبهم مرضٌ« هستن و عناد دارن با دستگاه اباعبدالله، كه 

نصرت نخواهند يافت!
4- اما  امام حس��ينيا هم بايد جورى ظاهر بشن و عمل كنن كه زينت 
دستگاه امام حسين)ع( باشن، چون اونى كه تو دلش مرض داره، ايراد 

ما رو به امام حسين)ع( منتسب ميكنه.

»جوانان« معلق ميان سازمان و وزارتخانه
در دولت دوازدهم اگرچه وزير ورزش و جوانان جابه جا نشد و مسعود 
سلطاني فر در سمتش ابقا شد، اما اين ماجرا درباره معاونت ساماندهي 
امور جوانان اين وزارتخانه صادق نبود و محمد رضا رستمي جاي خود 
را به محمد مهدي تندگويان داد تا برنامه هاي چهار س��ال آينده حوزه 
جوانان با مديريت وي رقم بخورد. با اين همه تندگويان هم گويا پيگير 
سياست هاي قبلي حوزه جوانان است و از ارسال لايحه احياي سازمان 
ملي جوانان به مجلس و پيگيري هاي اين معاونت براي به ثمر رسيدن 

اين ماجرا خبر مي دهد. 
درباره احياي دوباره س��ازمان ملي جوانان نكاتي وجود دارد. نخست 
اينكه يكي از دلايل ادغام س��ازمان ملي جوانان و سازمان تربيت بدني 
ناكارآمدي و اشكالات فراواني بود كه در هر دو سازمان وجود داشت و 
هدف از اين ادغام و تولد وزارتخانه اي تازه با نام وزارت ورزش و جوانان 
اس��تفاده از ظرفيت نظارتي مجلس براي وادار كردن اين بخش ها به 
پاسخگويي و ايجاد مطالبه گري بود، اما اين مهم در طول حيات هفت 
ساله وزارتخانه تازه متولد ش��ده رخ نداد و مشكلات حوزه هاي ورزش 
و جوانان به قوت خود باقي ماند. در اين ميان همانگونه كه پيش بيني 
مي شد، جوانان در حاشيه هاي ورزش گم شدند و چالش هاي فرهنگي، 
 اجتماعي و اقتصادي حوزه جوان همچ��ون مباحث هويتي، تحصيل، 
 اش��تغال و ازدواج آنان همچنان به قوت خود باقي است، به گونه اي كه 
جوانان در صدر گزارش ها و آمارهاي مرتبط با آسيب هاي اجتماعي قرار 
دارند و خيلي وقت ها نقش آفرين اصلي اين تراژدي ها شده اند، اما يك 
سؤال مهم در اين ميان وجود دارد آيا مشكلات حوزه جوانان مشكلاتي 

ساختاري يا عملكردي است؟ 
تجرب��ه ناموف��ق وزارت ورزش و جوانان در كنار تجربه س��ازمان ملي 
جوانان به عنوان سازماني با بودجه مس��تقل و نمره مردودي در حوزه 
عملكردي نشان مي دهد اش��كال كار در حوزه جوانان الزاماً ساختاري 
نيس��ت و بيش از آنكه نيازي به تغيير در س��اختارهاي اين وزارتخانه 
باش��د بايد عزمي جدي و نگاهي واقع بينانه براي اولويت دادن به امور 
جوانان ديده شود. بديهي اس��ت تا اين رويكرد لحاظ نشود پي در پي 
به سمت و سوي تغيير از ساختاري به س��اختاري ديگر و از سازمان به 
وزارتخانه و وزارتخانه به س��ازمان نمي تواند دردي از جوانان دوا كند، 
همچنانكه طي دو دهه گذشته كه ساختار مستقلي براي جوانان شكل 
گرفته ش��اهد خروجي ملموسي براي اين قش��ر از جامعه نبوده ايم. از 
سوي ديگر صرف احياي سازمان جوانان هم به معناي توجه دولت به 
اين حوزه نيست. انتخاب يك وزير دهه شصتي در ميان اعضاي كابينه 
دولت دوازدهم هر چند گامي رو به جلو است، اما ميانگين كلي سن و 
سال اعضاي كابينه دولت دوازدهم چندان هم با دولت يازدهم فاصله اي 
ندارد و اگر محمد جواد آذري جهرمي را از كابينه كنار بگذاريم، دولت 
دوازدهم هم دولت پيرمردهاست. بر اين اساس محمد جواد تندگويان 
هم اگر بنا دارد در حوزه جوانان كار ماندگاري انجام دهد، بهتر اس��ت 
به جاي پيگيري بازگشت سازمان ملي جوانان به اصلاحات عملكردي 
بپردازد؛  معاونت يا سازمان فرقي نمي كند، اگر كسي برنامه اي براي كار 

كردن داشته باشد. 

كبري فرشچي 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

رفتن به  فرنگ  شرط هيئت علمي شدن !
شرط جذب هيئت علمي، گذراندن پس��ت دكترا در خارج و تجربه 
بين المللي اس��ت! اين را س��امانه جذب اعضاي هيئت علمي نشان 
مي دهد كه با پر كردن فيلد درخواس��ت دانش��گاه ها، بعد از انتخاب 
دانشگاه ش��ريف، توضيحاتي درج ش��ده مبني بر اينكه »متقاضي 
بايد يك دوره پسا دكتري در خارج از كش��ور گذرانده و داراي تجربه 

بين المللي باشد.«
البته گروكشي اعطاي امتياز در سايه تحصيل خارج از كشور منوط به 
همين قضيه نيست، پيشتر از اين نيز برخي اساتيد دانشگاه هاي تهران 
و صنعتي شريف از برخي امتيازهاي ويژه در پس قانون »فقط از خارج« 

اعتراضاتي را مطرح كرده بودند. 
اس��تادي تعريف مي كرد وقتي متوجه مي ش��ود كه براي تمام اساتيد 
جايزه اي ويژه از سوي وزارت علوم تعيين شده كه طبق آن مي توانند 
پسا دكتري بگيرند به س��راغ يكي از اساتيد دانش��گاه هاي برتر كشور 
مي رود تا در صورت امكان پسا دكتري مشتركي با وي بگيرد، اما وي در 
پاس��خ مي گويد اين جايزه هم براي افرادي است كه در خارج از كشور 

تحصيل كرده باشند. 
جالب اين اس��ت كه خود اين ف��رد هم به رغم تحصي��ل در خارج از 
كش��ور از اين قانون رضايت نداش��ت؛ چراكه معتقد بوده بسياري از 
دانشجوياني كه در كش��ور موفق به قبولي در دكتري نمي شوند به 
يكي از كش��ورهاي خارجي براي تحصيل مي رون��د و در نهايت بعد 
از بازگشت موفق به گذراندن دوره پسا دكتري مي شوند و در مقابل 
كساني كه قبولي دكتري در داخل كشور هستند از امتيازات ويژه اي 

برخوردار نيستند. 
چنين پروس��ه اي كه تبليغ رفتن به خارج از كش��ور را براي تحصيل 
مي كنند اساساً به چه دليلي بايد صورت بگيرد؟ آيا شرط فرهيختگي 
و سواد الزاماً اين است كه عضو داوطلب هيئت علمي در خارج از كشور 
تحصيل كرده باش��د ؟ واضح اس��ت كه آنچه ملاك براي عضو هيئت 
علمي شدن است،  سواد و علم است كه راه احراز آن هم درس خواندن 

در فرنگ نيست. 
وقتي دانشگاه هاي دولتي تا اين حد به غرب اهميت و بها مي دهند كه 
فقط تحصيلكرده هاي آنها را اس��تخدام مي كنند، انتظار بومي شدن 
دانش و خيزش نهضت علمي انتظار نابه جايي است. خود كوچك پنداري 
مسئولان وزارت علوم و دانشگاه شريف، علاوه بر حس تأسف، احساس 
حقارت را هم به هر ايراني اي منتقل مي كند. نانوشته پيداست كه پس 
زدن تحصيلكرده هاي داخل كش��ور در زمينه ه��اي گوناگون، آن هم 
بدون برگزاري هيچ آزمون و بدون هيچگونه معياري و تنها بر اس��اس 
يك ذهنيت غرب زده، آفتي است كه نگذاشته و نمي گذارد »علم« در 

ايران بسط و نضج يابد. 

راه حل مقطعي براي كاهش ترافيك پايتخت 

 نيمه اول مهر تأخير كارمندان 
تا ساعت 9 صبح مجاز است

معاون اول رئيس جمهور در بخش�نامه اي از تمام�ی وزارتخانه ها، 
س�ازمان ها و مؤسس�ات و ش�ركت هاي دولت�ي خواس�ت ب�ه 
منظ�ور مديريت تقاض�اي س�فرهاي ش�هري در معاب�ر اصلي و 
ش�رياني ش�هر ته�ران؛ از اول ت�ا پانزده�م مهرماه س�ال جاري 
تأخير كارمن�دان خود را تا س�اعت ۹ صب�ح   مجاز تلق�ي كنند. 
اس��حاق جهانگيري، معاون اول رئيس جمهور طي بخشنامه اي اعلام 
كرد: »با توجه به آغاز تحصيل��ي 139۷- 139۶ و به منظور مديريت 
تقاضاي س��فرهاي ش��هري و كاهش زمان ناش��ي از ترافيك سنگين 
در معابر اصلي و ش��رياني شهر تهران، تمامي دس��تگاه هاي اجرايي و 
بانك هاي ش��هر تهران مجازند از اول تا پانزدهم مهرماه سال جاري در 
صورت تأخير كارمندان خود تا ساعت 9 صبح، تأخير مزبور را مجاز تلقي 
كنند و در صورت لزوم ساعات تأخير را به عنوان مرخصي ساعتي منظور 
دارند.  شهردار تهران با توجه به شروع ماه مهر و آغاز سال تحصيلي و 
افزايش تقاضاي سفر هاي ش��هري درخواست كرد كه تأخير تا ساعت 
9 صبح از اول تا 15 مهرماه كارمندان مجاز ش��مرده شود و در صورت 
لزوم به عنوان مرخصي ساعتي منظور شود. برهمين اساس معاون اول 

رئيس جمهور نيز طي بخشنامه اي چنين اجازه اي را صادر كرد. 
بنابراين هيچ تغييري در ساعت كار دستگاه ها، بانك ها و شركت ها ايجاد 
نمي شود و صرفاً تأخيرات اين دو هفته تا ساعت 9 مجاز شمرده مي شود.  
محسن حاجي ميرزايي، دبير هيئت دولت در اين زمينه توضيح داد: در 
اصل اين بخشنامه يك مساعدت به كارمنداني است كه دانش آموز دارند 
تا رفت و آمد خود و فرزندانشان را در روزهاي اول ماه مهر و ترافيك اين 
روزها مديريت كنند.  گفتني است به هرحال ارائه راهكار هاي مقطعي 
شايد براي كاهش ترافيك در يك بازه زماني مناسب باشد، اما ترافيك 
پايتخت هر روز درهم تنيده تر و پيچيده تر مي شود. اين انتظار مي رود 
كه دولت و دستگاه هاي متولي همچون ش��هرداري و نيروي انتظامي 
راهكارهاي مناسبي را در اين زمينه ارائه كنند تا هم وقت شهروندان در 

ترافيك هدر نرود و هم زيست شهري حفظ شود. 

نيره ساري

 در حالي عضو هيئت رئيسه شوراي شهر تهران 
از روند جمع آوري و جذب كودكان كار و متكدي 
خبر مي دهد كه 300 كودك كار و متكدي در يك 
هفته جمع آوري شده است. اين اقدام شتابزده كه 
بارها در شهر تهران تجربه شده نتيجه اي جز دور 
باطل بازگش�ت كودكان به معابر شهري نداشته 
است. در اين زمينه كارشناسان مسائل اجتماعي 
نسبت به عواقب شتاب زده و ابتر اين طرح هشدار 
داده و خواس�تار توقف اجراي اين طرح به شكل 

كنوني شدند. 
 با حضور وزير رفاه در شوراي شهر و اعلام جمع آوري 
متكديان و كودكان كار و خياباني طرح جمع آوري 
اين كودكان از هفته گذش��ته آغاز شد. در اين طرح 
1۶ ون شهرداري تهران عمليات جذب كودكان كار 
و متكدي را در دس��تور كار قرار دادند و قرار ش��د از 
هر تش��كل غيردولتي يك نفر با مددكار شهرداري 
همراهي كند تا براس��اس آخرين اس��تانداردهاي 
مددكاري، ك��ودكان جذب ش��وند.  زهرا نژاد بهرام، 
عضو شوراي پايتخت با اشاره به حضور تشكل هاي 
غيردولتي در اين جلسه گفت: با دس��تور فرماندار 
به عنوان رئيس قرارگاه جم��ع آوري كودكان كار و 
متكدي پايتخت مقرر ش��د كميته اي مش��ترك از 
عوامل اجرايي و سه نماينده تشكل هاي حوزه كودكان 
و اتباع بيگانه شكل گيرد و اقدامات لازم در راستاي 
جذب هرچه بهتر كودكان صورت گيرد. وي با بيان 
اينكه براساس آمار اعلام شده در مدت اجراي طرح 
جمع آوري كودك كار و متكدي، تاكنون بيش از 300 
كودك كار و متكدي جمع آوري شدند كه ۷0 درصد 
آنها از اتباع بيگانه هستند، افزود: بر همين اساس لازم 
بود تا NGOهاي فعال در حوزه اتباع بيگانه در اين 
كميته حضور داشته باشند. وي در راستاي تشريح 
روند جذب كودكان كار گفت: پس از جذب كودكان 
از خيابان، آنها به مركز غربالگري فرستاده مي شوند 
و بعد از آن خانواده هاي آنها فراخوانده شده و از آنها 
تعهد گرفته مي شود كه كودكانشان مجدداً به اين 
حرفه بازنگردند و اگر كودكان اتباع بيگانه غيرمجاز 

باشند نيز مسير ديگري براي آنها طي خواهد شد. 
  طرح را متوقف كنيد

عضو سابق شوراي شهر تهران با انتقاد از طرح شتابزده 
جمع آوري كودكان كار گفت: چند سال است اينها را 
مدام طي طرح هاي مختلف جمع آوري كرديم و بعد 

رها كرديم؛ تا كي بايد طرح شتاب زده اجرا كرد؟
فاطمه دانش��ور افزود: تا زماني كه در حوزه كودكان 
كار بانك اطلاعاتي و ديتاي كودكان را نداشته باشيم 
نمي توانيم راجع آنها تصميم درستي بگيريم. وي با 
بيان اينكه اين مدل طرح جم��ع آوري كودكان كار 
هيجاني است گفت:  نبايد از روي هيجان و شتاب كار 
انجام داد، زيرا زيرساخت هاي لازم براي ساماندهي 
كودكان كار وجود ندارد.   در اين زمينه همچنين يك 

جمعيت شناس معتقد است با اجراي طرح جذب و 
جمع آوري كودكان كار از سطح خيابان ها و معابر شهر 
مقدمات كوچ اين كودكان را به كارگاه هاي زيرزميني 
فراهم كرده ايم.   حسين مهاجر گفت: متأسفانه در 
سنوات گذشته ش��اهد طرح هاي سلبي و قهري در 

مواجهه با آسيب هاي اجتماعي بوده ايم. 
 وي تأكيد كرد: در واقع اينكه براي كنترل آسيب هاي 
اجتماعي از جمله تكدي گري، كارتنخوابي، اعتياد، 
كار و فرار كودكان نبايد به نسخه هاي قهري رجوع 
كرد كه اين شيوه نتيجه هاي منفي بسياري در پي 
خواهد داش��ت.  مهاجر با طرح اين س��ؤال كه آيا با 
دس��تگيري و جمع آوري معتادان خياباني و ترك 
اجباري ايشان نتيجه مثبتي حاصل شده است؟ افزود: 
كاملًا پر واضح اس��ت كه با اجراي طرح جمع آوري 
حضور اين كودكان در سطح شهر كمرنگ تر خواهد 
ش��د و اين همان پاك كردن صورت مسئله است و 
يقيناً در پس اجراي اين طرح فرآيند كار اين كودكان 
در كارگاه هاي غيرمجاز زيرزميني تغيير ماهيت پيدا 
مي كند و در اين شكل آسيب هاي متعدد بيشتري 
متوجه كودك كار كوچ داده ش��ده ب��ه كارگاه هاي 

زيرزميني خواهد شد.   
  دور باطل جمع آوري 

مهاجر اظهار داشت: در بررس��ي دلايل بروز پديده 
كار كودكان خياباني بايد توجه داشت كه اين پديده 
نتيجه فقر اقتصادي، فقر فرهنگي و آموزشي و حاصل 
مهاجرت هاي اجباري و بي برنامه خانواده از روستاها 
و شهرهاي كوچك به واس��طه سطوح پايين كيفي 
زندگي آنها و در ادامه حاشيه نش��يني در شهرهاي 

بزرگ است. 
  بلعيده شدن كودكان كار در تاريكخانه ها 

 مهاجر معتقد است كه تاريكخانه هايي كه كودك كار 
را مي بلعند، در ازاي بهره كشي هاي مختلف از كودكان 
مبالغي به خانواده ها پرداخت خواهند كرد. اين اقدام 
متوليان دقيق��اً فرصت را براي اف��راد فرصت طلب 
به منظور بهره كشي و س��ودجويي از كودكان مهيا 
خواهد كرد.   اين كارش��ناس مس��ائل اجتماعي در 
خصوص راهكار براي پايان دادن به اين معضل گفت: 
فعال كردن بيش از پيش NGOها، توانمندسازي 
خانواده ها، آموزشي و اطلاع رساني در سطوح مختلف 
جامعه مي تواند اقدامات مؤث��ري در فرآيند حذف 
پديده شوم كار كودكان باشد. سوءتغذيه، بازماندگي 
از تحصيل، در معرض آسيب هاي جسمي، جنسي 
و رواني بودن كودكان كار از جمله مس��ائلي اس��ت 
كه بايد با بيش��ترين سطح حساس��يت مورد توجه 
متوليان امر باشد. بس��ياري از ارگان ها و دستگاه ها 
بايد در قالب كميته اي تخصصي موضوع ساماندهي 
كودكان كار را در دستور كار جدي خود قرار دهند و 
مؤكداً از برخوردهاي قه��ري و جبري در اين حوزه 

خودداري شود. 

هيجان زده طرح اجرا نكنيد 

كارشناسان: دور باطل جمع آوري كودكان كار 
جواب نمي دهد

70درصد درياچه اروميه خشك شده است 
س�خنگوي كميس�يون كش�اورزي مجلس ش�وراي اس�امي با 
بيان اينك�ه درياچه ارومي�ه نفس ه�اي آخر را مي كش�د، گفت: 
در ح�ال حاض�ر ۷0 درص�د از درياچ�ه اروميه خش�ك ش�ده و 
حداكثر 30درصد آن باقي مانده اس�ت؛ پروژه هاي س�تاد احياي 
درياچه اروميه نيز در كوتاه مدت تأثير ملموس�ي نداش�ته است. 
محمد شاعري اظهار كرد: مديريت ناصحيح منابع آبي، توسعه بي رويه 
اراضي كشاورزي، استفاده بي رويه از آب هاي زيرزميني، كاهش بارندگي 

از علت هاي اصلي خشك شدن درياچه اروميه است. 
وي افزود: حدود ۶0 درصد عوامل خشكسالي درياچه اروميه تصميمات 
و عوامل انساني بوده است، يعني دستكاري هاي بي رويه منابع طبيعي و 
منابع حوضه درياچه اروميه مشكلات را ايجاد كرده است؛ در اين ميان 

40 درصد از عوامل ديگري هم در اين مشكلات دخيل بوده اند. 
سخنگوي كميسيون كشاورزي مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: 
اين عوامل و مشكلات ذكر شده باعث شده تا درياچه اروميه نفس هاي 

آخر را بكشد. 

بيژن یانچشمه
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